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شتاب پروژه ملی مسکن

نســیم زمانی: تامین هفتاد هزار واحد مسکونی در استان اصفهان و 
تامین زمین برای ســاخت ۹۰ درصد از این تعداد واحد مسکونی در 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن، خبری است حاکی از پیشروی این 
پروژه در اصفهان، اگرچه هنوز هم با وعده های ارائه شده و شعارهای 

آغازین این طرح، فاصله بسیاری دارد.
تلاش  برای اجرای پروژه مسکن اصفهان

پیشــتاز بودن اصفهان در طرح نهضت ملی مســکن از مباحث 
مطرح شده توسط مسوولان این استان است.

استانی پرجمعیت و پر متقاضی برای مسکن های پروژه ملی که 
توانسته است رتبه نخست را در اخذ پروانه های این پروژه های و رتبه 

دوم اخذ تسهیلات را به دست آورد.
که برای ۴ ســال، ســاخت ۲۰۳ هزار و ۹۶۷ واحد مســکونی در 
آن موردنظــر واقع بــوده و البتــه ۴۰ هزار واحدش هم روســتایی 

پیش بینی شده است.
به گفته علیرضا قاری قرآن افزون بر از ۴۵۲ هزار نفر در اســتان 
اصفهان متقاضی طرح نهضت ملی مسکن بوده اند که از این تعداد 
حدود ۱۵۳ هزار نفر دارای شرایط فعال و بیشتر از ۱۲۷ هزار متقاضی 

در حال حاضر تائید نهایی شدند.
و تاکنــون هم بــرای بالغ بر ۴۸ هــزار متقاضی افتتاح حســاب 
انجام شــده که برای تعداد ۳۵ هزار متقاضــی نیز تخصیص پروژه 

صورت گرفته است.
وی می افزاید: از مجموع متقاضیان دارای شرایط بیش از ۶۶ هزار 
و ۹۰۰ نفر، حائزان شرایط فعال شهرهای جدید استان و افزون بر ۸۶ 
هزار و ۵۰۰ نفر، متقاضیان حائز شــرایط شهرهای بالا و زیر ۱۰۰ هزار 

نفر جمعیت هستند.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان تصریــح می کند: با 
تلاش های شــبانه روزی مجموعه متصدیــان اجرایی طرح نهضت 
ملی مسکن اســتان اصفهان در حال حاضر فونداسیون بیش از ۱۲ 
هــزار و ۲۰۰ واحد پایان یافته که افزون بر هفت هزار و ۶۰۰ واحد آن 
در مرحله انجام اسکلت و سقف بوده و سفت کاری بیش از یک هزار 

واحد نیز تمام شده است.
این مســوول اظهار می کند: در اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
۱۴۵ هزار واحد تأمین کننده کل این اســتان است برای ثبت نامی های 
مرکز استان، در بهارستان بالغ بر ۲۰ هزار واحد تأمین زمین شده است. 
تأمین زمین ۱۴۷ هکتاری در شاهین شــهری هم ۶ تــا ۷ هزار نفر را 
پوشــش داده است. همچنین در فولادشهر، ۱۲ هزار واحد مسکونی 

اختصاص یافت.
هنوز زمان تحویل واحدها مشخص نیست

و حــالا بحث اصلــی که مطرح اســت و این روزهــا به صورت 
منتقدانه نســبت به این پروژه ملی عنوان می شود، به زمان تحویل 
واحدها به متقاضیان بازمی گردد و تفاوت هایی که درآمار ارائه  شده 

از سوی مسوولان و نهادهای مختلف دراین باره شنیده می شود.
مســکن هایی که قرار بود بر اساس قانون جهش تولید مسکن تا 
سال ۱۴۰۴ ســالانه یک میلیون واحد از آن ها در قالب طرح نهضت 

ملی مسکن احداث شود اکنون در چه مرحله ای است؟
و اینکه قرار است این واحدها در چه زمانی به صورت تکمیل شده 

به متقاضیان تحویل داده شود؟
واقعیت آن است نهضت ملی مسکن در حالی از مرز ۲ سالگی 
عبور کرده که هنوز پیشروی آن به نیمه راه هم نرسیده است. عده ای 
از پیشرفت ۲۵ درصدی پروژه و برخی هم با نگاهی خوش بینانه تر از 

پیشرفت ۳۰ درصدی می گویند.
در اصفهان به عنوان یکی از استان های مطرح در این پروژه، گفته 
می شود تا پایان امســال احتمال تحویل هیچ واحدی از مسکن های 
ملــی وجــود ندارد؛ امــا بــرای تحویل نخســتین واحدهــا ظاهراً 

اردیبهشت ماه موردنظر واقع است.
به گفته مدیر راه و شهرســازی اســتان بخشی از ساختمان های 
واقع شــده در بهارستان و فولادشــهر تا مرحله نازک کاری هم پیش 

رفته و نیازمند تأسیسات هستند.
در این حال چالش هایی در مســیر اجرای این طرح قرارگرفته که 

هریک به نوعی مانع پیش روی بوده  است.
به نظر می رســد مهم ترین دلیل برای تأخیر در ساخت واحدهای 
نهضت ملی مسکن، تورم روزافزون کشوری و مضاعف بودن بار این 

تورم در بخش ساخت وساز است.
همچنین کمبود زیرساخت هایی مانند زمین برای ساخت این

تعداد مســکن، ناتوانی متقاضیان برای فراهم سازی آورده های 
درخواست شده و بی تعهدی بانک ها در پرداخت تسهیلات از دلایل 

به تعویق افتادن این پروژه عنوان می شود.
دلیل دیگر هم ازنقطه نظر اغلب فعالان حوزه مسکن، تصدی گری 
دولت وبی اعتمادی به بخش خصوصی اســت. به نحوی که اگر از 
همــان آغاز، اجرای این پروژه به بخش خصوصی ســپرده می شــد 

اکنون شرایط بسیار بهتر و متفاوت تر می بود.
بااین وجود بــه اذعان متولیــان طرح مذکور، افزایش ســرعت 
ساخت وســاز واحدهای نهضت ملی مسکن آغازشده است و تلاش 

زیادی برای سرعت بخشی بیشتری هم است.
این چنین کــه مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی اخیراً از در 
حال ســاخت بودن ۲ میلیون و ۴۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن 
در سراسر کشور خبر می دهد و تاکید می کند: این عدد مرتب افزوده 

می شود.

همچنین هادی عباسی معاون مسکن و ساختمان اظهار می کند: 
هم اکنون ســاخت ۲ میلیون واحد مسکونی نهضت ملی در کشور 
شروع شــده است که هرکدام از این واحدها در مراحل مختلفی قرار 

دارد.
برخــی از این واحدها در مرحله آماده ســازی اراضی هســتند و 
فرآیند تخصیص زمین و شــروع عملیات آماده ســازی انجام شده و 

برخی نیز به اتمام رسیده و به متقاضیان تحویل داده شده است.
قابل تأمل آنکه هنوز مشــخص نیست این واحدها به چه ترتیب 

مکانی و زمانی تکمیل و تحویل داده می شود.
دولت بر پروژه نهضت ملی مسکن تمرکز کند

شناســایی کمبود بزرگی مانند مســکن برای بخش عمده ای از 
مردم و رفع این کمبود از نقاط قوت چند دولت اخیر در ایران اســت 
که با شــعارهایی مثل حمایت از مردم برای خانه دار شدن بر سرکار 

آمده اند.
از مســکن مهرِ احمدی نژاد گرفته تا مسکن ملی دولت روحانی 
که البته به بار ننشســت و در دولت ســیزدهم هــم طرح نهضت 
ملی مســکن که به عنوان رقیبی برای پروژه هــای قبلی با اهداف و 
چشم اندازهای روشن تر در راستای تأمین مسکن مناسب برای جامعه 

و کاهش مشکلات مسکن در کشور، به میان آمد.
و هرچنــد، خبرهای نســبتاً امیدوارکننده هم از پیشــروی طرح 
مسکن ملی شنیده می شود اما آنچه اکنون مشخص است هنوز هیچ 

واحدی تحویل متقاضیان داده نشده است.
شواهد هم نشــان از عدم پیشروی این پروژه دارد و بسیار شنیده 
می شود که امکان به ثمر نشینی کامل آن وجود ندارد. درواقع قیمت 

مصالح ساختمانی، شرایط ارزی، اقتصادی کشور و تاثیراتی که دلار بر 
قیمت هر کالایی مســتقیم و غیرمستقیم وارد می آورد، تحقق چنین 
وعدهایی را با مشکل روبرو می کند. چه بسا از همان آغاز هم تردیدها 
نســبت به تحقق پروژه بسیار فراوان بود و گفته می شد اجرای کامل 

این پروژه بزرگ با تورم و شرایط کشور، ناهمخوان است.
حال آنکه در هر دوره ای مشــکلات زیرساختی برای اجرای چنین 
پروژه هایی وجود داشته و همین موانع موجب عدم تحقق وعده ها 

بوده است.
در این زمینه ســتاریان کارشناس بازار مســکن می گوید: «آنچه 
در بســتر مسکن طی ۵۰ ســال گذشته وجود داشــته هیچ تغییری 
نکرده اســت. به جــز یک ســری گفتمان هایی که بین مســئولان و 
وعده وعیدهایی که داده می شــود در عرصه عملیاتی اتفاق خاصی 
نمی افتد. یکجا کلنگ ۲۰ هزار واحد زده می شود، جای دیگر ۳۰ هزار 
واحد به مرحله اجرا می رسد که عادی است و طی چند دهه گذشته 
همیشه همین اتفاق تکرار شده است. هر دولتی آمده دقیقاً سناریوی 
دولت های قبلی را تکرار کرده اســت. انگار یک پروژه را تحت عنوان 
مســکن تعریف می کنند و بعد بحث منابع مالی و بانک ها را مطرح 

می کنند»
قطعاً رفــع چالش های چنین پروژه ای و تمرکــز کامل دولت بر 
اجرای آن تعادل بسیار خوبی را در عرضه و تقاضای بازار مسکن به 
وجود می آورد. موضوعی که در کنترل قیمت ها و سامان بخشی به 
این حوزه افسارگسیخته بسیار مؤثر است. علاوه بر آنکه اشتغال زایی 
و گردش مالی چنین طرحی، چشــمگیر و خــود جای بحث فراوان 

دارد.

الو شرق

گروه خبــر- شــهروندان اصفهان از طریــق کانالهای 
مختلــف ارتباطی با ویژهنامه روزنامه شــرق در اســتان 
اصفهان میتوانند گزارشــهای خود را از چالشهای شهری 
که با آن مواجه هستند ارسال کرده و بازتاب این مشکلات 
را در نســخه چاپی ویژهنامه و ســایت روزنامه مشــاهده 

کنند.
در گزارشــهای دو هفتــه اخیــر که بــرای ویژهنامه از 
طریــق شــهروندان ارسالشــده بــود به مــوارد متعددی 
ازجمله مشــکلات فنی خیابانها، پیادهروها، مالیات کسبه 

و. اشاره شد.
در نخســتین گزارش که از ســوی آقای علیرضا سیفی 
طی تماسی با دفتر سرپرستی شرق ارسال شد به موضوع 
چالشهای گردشــگری در نوروز اصفهان اشارهشده است 

که در ادامه مشروح آن را میخوانیم:

هرســاله اصفهان به مسافر و گردشگری معروف بود و 
در هر گوشه شهر شاهد گردشــگران مختلف از شهرهای 
مختلــف و ترافیکی پر از پلاکهــای مختلف بودیم که این 
افزایش جمعیت باعث رونق اقتصادی نســبی شــهر هم 
میشد و مردم احســاس میکردند شــهر هنوز زنده است. 
بعــد از کرونــا مقداری وضعیــت تغییر کرد و دو ســالی 
شاهد گردشــگر نوروزی نبودیم. حالا که مقداری از کرونا 
فاصله گرفتیم و شــرایط برای ســفر عادی شــده اســت؛ 
بازهم اصفهان به جایگاه قبل خود بازنگشــته اســت. از 
طرفی مســأله فقط تعداد گردشگر نیســت. گاهی اوقات 
به صورت فصلــی و با تعطیلیها مختلــف، پیش میآید که 
اصفهان دوباره میزبان مهمانان شــهرهای دیگر میشــود 
امــا چیزی به جــز آثار تاریخــی برای ارائه وجــود ندارد. 
یک زمان وضعیــت مالی مردم خوب بود و سفرشــان به 
اصفهان همراه بارونق اقتصادی برای شــهروندان میشد؛ 
هتلهــا پر بود و ما هم که کاســب بودیــم مقداری از این 
جمعیت منتفع میشــدیم؛ حالا چند ســالی است که دیگر 
خبری از این مســأله نیســت. از طرفی گرانــی اجناس و 
سوغاتیها هم باعث شده مسافرها شکل دیگری از سفر را 
دنبال کنند. قبلًا اگر یک مســافر به بازار نقش جهان میآمد 
و در نقاط معروف شــهر هزینه میکرد؛ حــالا دیگر توانی 
باقی نمانده و یا قبلًا خریدها انجام شــده است. مکانهای 
تاریخی هم که چند صدســال اســت همین جا هســتند و 
دیگــر جذابیتی بــرای بار چندم ندارند که گردشــگران به 
امید آنها ســفر کنند. در داخل آنها هم دیگر اتفاق خاصی 
نمیافتد کــه حداقل خاطره جدیــدی از آن بنا ایجاد کند. 
اصفهان درهرحال باید به ســمت اقتصــاد خدماتی برود 
تا هم دوباره شــاهد رونق گردشــگری باشــیم هم تا این 
حد صنعت اطراف اصفهان، شــهر را به سمت خطر نبرد. 
گردشــگرانی که به ســمت اصفهان میآینــد؛ دیگر دنبال 
عکــس گرفتن بــا نقش جهان نیســتند و تجربــه اطراف 
کارون در اهواز، تجربه جالبی برای گردشگران است. چند 
رســتوران بر روی کارون تأســیس کردهاند؛ کنار رودخانه 
مردم جمع میشــوند و غذا فروشــی های سیار کوچک هم 
ایــن جورچین را تکمیــل کردهاند. از مســئولین اصفهان 
میخواهیم که با نگاهی باز تر به مســأله گردشــگری نگاه 
کنند و نگران تجمع و شــادی مردم در اطراف زاینده رود و 

نباشند. نقاط شهر  دیگر 
مخاطــب دیگری به نــام رضا ســرمدی، در پیامی که 

برای ادمین الو شرق ارسال کرده بود نوشت:
درست اســت که نوروز فصل خوبی برای سفر است و 
اصفهان هــم مقصد معروفی برای گردشــگران ایرانی و 
خارجی اســت اما ما اصفهانیها هم از نوروز در این شــهر 
ســهم داریم. اخیراً شــنیدم که شــهرداری و دیگر ارگانها 
قصــد دارند جای پــارک را در نوروز پولــی کنند یا ناژوان 
را ببندند و غذا فروشــی ها را نســبت به ســالهای قبل در 
مــاه رمضان محدودتر کنند. این مســئولین بفرمایند که ما 
اصفهانیهــا چه گناهی کردیم؟ ما هم میخواهیم از فضای 
نوروزی شهر خودمان اســتفاده کنیم؛ نه اینکه برای فرار 
از وضعیت نوروز و چالشــهای گردشــگران به شــهرهای 
دیگر برویم تا این عید تمام شــود. حق شهروند اصفهانی 
نباید به خاطر نوروز فراموش شــود؛ شهرداری اگر به فکر 
گردشــگری در اصفهان است؛ بســترهایی فراهم کند که 
شــهروندان اصفهانی از آمدن مســافرها و ترافیک بیشتر 
و آلودگی صوتی و هوایی و شــلوغی و هزار مشکل دیگر، 

باشند. داشته  اقتصادی هم  بهرهمندی 
مخاطب آخری که برای شــرق درباره شهر پیام ارسال 
کرد؛ خانم زینب مســعودی بود. ایشان درباره جاری شدن 

گفتهاند: رو  زاینده 
گفتهانــد که زاینده رود در ایام نوروز باز میشــود؛ البته 
هنوز که نشــانهای نیســت و با توجه به کاهش بارندگی، 
بعیــد به نظــر میرســد. اصفهان اگــر زاینــده رود جاری 
داشــته باشــند، انگیزه سفر به این شهر بیشــتر میشود اما 
ســؤال اینجاســت که جاری بودن رودخانه به تنهایی چه 
فایدهای جز شلوغی بیشتر شهر دارد؟ چرا بستری فراهم 
نمیشــود که شــهروندان بتوانند از جاری بودن زاینده رود 
درآمدی نیز کســب کننــد و یا کســب وکارهای مختلف از 
جنس خدمات و تفریح در حاشــیه آن ایجاد شود؟ ما هم 
به تماشــای رودخانه مینشینیم بعد از مدتی هم رودخانه 
بســته میشــود و دلســوزیاش برای ما باقــی میماند. چرا 
نگاهها نســبت بــه تفریح در اصفهان تــا این حد محدود 
اســت؟ ما هــم بالاخره باید از این شــهر اســتفاده کنیم. 
ناژوان هم که با رودخانه زیباتر می شــود؛ بدون هیچ گونه 
ســاماندهی رهاشده است و استفاده مناسبی از مسیرهای 
مختلــف آن نمی شــود. آب رودخانه را با هــزار منت باز 

ندارد. نتیجه ای  می کنند؛ آخرسر هم هیچ 

روزنامه شــرق آمادگی دارد، هر نوع پاســخ مســئولان و یا 
مطالب مرتبط با انتقادات و ســوالات شهروندان را در ویژه 
نامه بعدی خود در قالب متن پاســخگویی یا گزارش منتشر 
کند، در این ارتباط می توانید با شماره تلفن ۰۹۱۳۰۹۱۶۷۲۷ 

و یا ۰۹۹۰۲۴۱۹۵۸۱ تماس بگیرید.

ورق های خودروســازی، کانتینر سازی و صنایع ساخت لوازم خانگی در کنار بخش مهمی 
از صنعت ســاختمان را به نوعی می توان صنایع پایین دســت هم پوشــان با صنایع بالادستی 
فولاد دانســت، همچنان که برای ســاخت قطعات بدنه هواپیما از فولاد اســتفاده می شود، 
ممکن اســت به ذهنتان خطور کند کــه باوجود ده ها کارخانه بزرگ فولاد در کشــور، جای 
نگرانی در این مورد وجود ندارد، اما اگر دقت کنید شــما هیچ ماشــین، هواپیما یا یخچال و 
لباسشــویی را ندیده اید با اســتفاده از ورق خام فولادی ساخته شده باشد، اگر هم جایی ورق 
فولادی دیدید برای رنگ کردن آن تلاش کنید، می بینید که کار آســانی نیست! درست است 
که بخاری یا لوازمی که با ورق تخت ســاخته می شوند را می توان با استفاده از فناوری های 
قدیمی رنگ کرد که در بازار به آن رنگ نســوز، رنگ اســتاتیک و مانند آن گفته می شــود اما 
کافی است کمی انحنا و قوس داشته باشد یا بخواهید از آن زیر نور آفتاب، بارش باران یا هر 
جا غیر از گوشه خانه تان استفاده کنید، آن وقت مشخص می شود که به این راحتی ها که فکر 
می کردید نیست، بله ورق رنگی وقتی خم می شود یا قرار است در ضخامت های پایین تولید 
شــود، تبدیل به محصولی متفاوت از ورق فولادی با نورد سرد می شود که نیازمند تجهیزات 

خاص، نوردگرم، رنگ های خاص و پروسه ای پیچیده برای تولید است.
تــا همین چند ســال به دلیل ســرمایه گذاری هنگفتــی که برای ســاخت خطوط تولید 
ورق هــای رنگی لازم بود، به جــز دو کارخانه کوچک مقیاس، تولیدکننــده دیگری برای ورق 
رنگی وجود نداشت که آن هم بیشــتر برای مصرف ورق های شیروانی، بخاری و کاربردهای 
ســاده استفاده می شد، از سوی دیگر فناوری سطح بالای موردنیاز هم به دلایلی در دسترس 
نبود، پس خدابرکت بدهد پول نفت را، از هند، چین، حتی امارات و اوکراین ورق وارد کشــور 
می شــد و اصولا صنعت لوازم خانگی هم سرش گرم واردات و مونتاژ بود، اتومبیل سازی نیز 
از ورق هایی باضخامت بالا اســتفاده می کرد و خطوط رنگ مخصوصی داشت که گویا فقط 

به درد خودش می خورد.
ورق « های گلاس»

با این حساب فولاد مبارکه اصفهان بزرگ ترین و معتبرترین شرکتی بود که در سال ۱۳۹۷ 
خورشیدی خط تولید ورق رنگی خود را افتتاح کرد، این ورق ها که بانام ورق High Gloss نیز 
در صنعت شــناخته می شوند، توانستند رونق دوباره ای به صنایع پایین دستی بدهند تا جایی 

که امروز از فولاد مبارکه بانام بزرگ ترین تامین کننده ورق های رنگی در کشور یاد می شود.
ورق استیل رنگی

اما ورق های رنگی به همین جا ختم نمی شوند، ورق های استیل، گونه دیگری از ورق های 
رنگی هســتند که از مقاومت بالایی در برابر خوردگی و زنگ زدگی برخوردارند، ورق اســتیل 

معمولًا تا چند سال قبل با استفاده فناوری قدیمی رنگ می شد:
در این روش از حمام حاوی کروم و اسیدســولفوریک اســتفاده می شود. وقتی لایه ای از 
اکســید کروم بر روی فلز تشــکیل شــد با کنترل ضخامت آن می توان طیف رنگی مختلفی 

ازجمله سبز، بنفش، برنز، طلایی، آبی و… را بر روی آن ایجاد کرد.
رنگ های مخصوص: با استفاده از رنگ های مخصوص استیل مانند رنگ صنعتی اپوکسی 

ارزش افزوده بیشتر، تولید با کیفیت تر 
فولاد مبارکه، یار تولید کنندگان پایین دستی 

یا رنگ صنعتی پلی یورتان نیز می توان ورق استیل رنگی تولید کرد.
اما حالا فولاد مبارکه توانســته با اســتفاده از فناوری های روز دنیا روش جدیدتری که 
برای پوشش دهی ورق استیل استفاده کند که فرآیند PVD نام دارد که بر روی ورق استیل 
۳۰۴ و ســایر ورق ها اعمال می شود. برای شــروع فرآیند تولید استیل PVD، سطح استیل 
باید تمیز و بدون هیچ گونه آلودگی و گردوغبار باشــد. سپس ورق استیل را در یک محفظه 

خلا قرار می دهند؛
با ورود گاز خنثی آرگون در محفظه و با اعمال اختلاف پتانسیل بین قطب مثبت و منفی، 
یون های آرگون بر روی ســطح فلز هدف بمباران می شــود و اتم های فلــز را آزاد می کند. 
سپس با توجه به قطب پتانسیل، اتم های فلز هدف بر روی سطح ورق می نشینند و پوشش 

استیل PVD تولید می شود.
PVD مزایای فرآیند

پوشــش دهی با استفاده از فرآیند PVD به ورق استیل رنگی، مقاومت بیشتری می دهد 
و قدرت آن را در برابر سایش و محیط های خورنده افزایش می دهد.

همان طور که می دانید ورق اســتیل با خواص ذاتی خــود، مقاومت خوبی به خوردگی 
دارد؛ بنابراین با ایجاد پوششی از رنگ های باکیفیت بر روی سطح ورق استیل، طول عمر آن 
افزایش می یابد.از طرفی فرآیند PVD زیست محیطی است و خللی در بازیافت ورق استیل 
رنگــی ایجاد نمی کند. از ورق رنگی اســتیل که با فناوری PVD تولید می شــود در صنایع 
مختلف ازجمله معماری، دکوراسیون، حمل ونقل عمومی، صنعت لوازم خانگی و ساخت 

جواهرات استفاده می شود.
ورق استنلی استیل

اما فراتر از ورق های اســتیل که ممکن همه ما دیده باشــیم، ورق استنلس استیل قرار 

دارد، ورقی که به واســطه افزودن کربن یا فلزاتی مانند کــروم، تیتانیوم و موادی مثل گوگرد و 
فســفر در کنار آلیاژ مولیبدنیوم، در گریدهای مختلف تولید می شــوند، این ورق ها کاربردهای 
گســترده ای در صنایع پیشرفته دارند و تولید آن ها علاوه بر فناوری های خاص، از ارزش افزوده 

بالایی برخوردار است.
 از این ورق ها در صنایع غذایی، صنایع پتروشیمی، ساخت بدنه  خودرو، هواپیما و کامیون، 
ســاخت لوازم خانگی، بدنه، پوشــش و سقف آسانسور و همچنین ســاخت قطعات بزرگ در 
کشتی ســازی اســتفاده می شــود که علاوه بر وزن پایین، مقاوم بســیاری در برابر زنگ زدگی و 
خوردگی دارند، در برابر باران های اسیدی مقاوم اند و می توان فرآیندهای جوشکاری پیشرفته 

روی آن ها انجام داد و البته از خاصیت بازیافت پذیری هم برخوردارند.
 همین خواص و ماندگاری استنلی استیل باعث شده تا عنوان فلز دوست دار محیط زیست 

شناخته شود.
فولاد مبارکه از روش ریخته گری مداوم برای تولید اســتنلی استیل استفاده می کند. روشی 
کــه ضمن حفظ کیفیت، هزینه های تولید را نیز کاهش داده اســت. این شــرکت، برای کنترل 
اکسیداســیون کروم نیز از کوره ی EBT اســتفاده کرده و به این ترتیب خلوص کروم را افزایش 
 RH از واحدهای VOD و AOD داده است. البته در خط تولید این کارخانه به جای فرآیندهای

یا گاز زدایی در خلا برای کربن زدایی استفاده می شود.
تولید ورق کورتن در فولاد مبارکه

یکــی دیگــر از محصولات تولیــدی فولاد مبارکــه، ورق کورتن اســت. ورق کورتن آن هم 
گرید Cor-Ten A یکی از ورق های خاص فولادی اســت که کاربردهای مهم و اســتراتژیکی 
در صنایــع نیروگاهی دارد. ایــن محصول مقاومت بــه خوردگی و اســتحکام بالایی را ارائه 
می دهــد که این امر در نام این ورق به خوبی نمایان اســت. بخــش اول یعنی Cor بر عبارت

 Corrosion Resistance و بخش دوم یعنی Ten بر Tensile Strength دلالت دارد.
به منظــور تولید این محصول، ماشــین های جوش لیــزری و فرآیند نــورد در خط تاندم با 
چالش هایی مواجه بودند. اســتحکام نامناســب خط جوش در برابر نیروی کششــی و نیروی 
ناشــی از فرآیند نورد و نیز افزایش جریان موتور قفســه ها، منجر به وارد آمدن آسیب هایی به 

تجهیزات می شد که کاهش سرعت خط تولید و کاهش راندمان تولید را به دنبال داشت.
اکنون با رفع این مشــکلات و در اختیار داشــتن دانش فنی تولید ورق کورتن گرید A، نیاز 
صنایع نیروگاهی کشــور به این نوع ورق فولادی رفع شــده اســت و تنوعی دیگر نیز در سبد 
محصولات فولاد مبارکه را شاهد هستیم و از اتفاق باید گفت فولاد مبارکه در ساخت نیروگاه 
مدرن ســیکل ترکیبی خود که راندمان بالاتری نســبت به همتایان داخلی دارد از همین ورق 
در ســاخت تجهیزات استفاده کرده است، امری که نشان دهنده اهمیت استراتژیک تولید ورق 

کورتن دارد.
نتیجه گیری:

در پایان اگر این گزارش به مذاقتان خوش آمده باشــد، بهتر دفعه دیگری که برای خرید 
لوازم خانگی به بازار می روید یا قرار اســت تجهیزاتی برای کارگاه و ساختمان یا کارخانه تان 
تهیه کنید، از روی حقارت یا آسان گیری به آلیاژ، رنگ یا شکل محصول نگاه نکنید، ورق های 
رنگی، اســتیل ها و حتی قاشــق چنگالی مرغوبی که با آن غــذا می خورید محصول تلاش 
تولیدکنندگانی است که از زنجیره سنگ تا رنگ را تکمیل کرده اند و با استفاده از محصولاتی 
کــه تولید می کنند یا خرید ســهام آن ها مانند ســهام فــولاد مبارکه، علاوه بر اســتفاده از 
محصولی باکیفیت، به تولید ملی کمک کنید و البته حس کنید که فعل توانستن را می توان 

صرف کرد.


